
سعيد عبدولي نيازي 
سعيد احمديان

      گفت وگو
ب�ه معرف�ي ن�دارد، 
كاپيت�ان تي�م ملي 
كشتي فرنگی با يك دو جين مدال خوش رنگ جهاني 
و المپيك. عبدولي هفته پيش در قزاقس�تان يك 
مدال جهاني ديگر به كلكسيون افتخاراتش اضافه 
كرد و برنز گرفت تا همچنان بعد از طلاي 2011 جهان 
چه در مسابقات جهاني و چه در المپيك، تنها مدال 
برنز درو كرده باش�د و طلس�م مدال خوش رنگ تر 
برايش فعلاً پا برجا بماند. با عبدولي درباره رقابت هاي 
جهان�ي صحبت كردي�م و از مش�كلاتي گفتيم كه 
بچه هاي كشتي هر چقدر داد بزنند گوش مسئولان 
بدهكار نيست تا آنها در سخت ترين شرايط همچنان 
براي بهترين مدال ه�ا تلاش كنند و ع�رق بريزند.

    
آمادگ�ي بالاي�ي داش�تيد و ب�راي طلا به 
قزاقس�تان رفت�ه بوديد اما دوب�اره مانند 
رقابت ه�اي جهان�ي 2017 پاري�س رنگ 

مدالتان برنز شد. 
تمرينات سنگين و سختي را در 9 دوره حضور در اردوهاي 
مختلف براي ش��ركت در رقابت هاي جهاني قزاقستان 
پشت سر گذاشته بودم و اين باعث شده بود  اين توان را 
در خود ببينم كه در قزاقستان به دنبال خوش رنگ ترين 
مدال باش��م و تنها براي طلا بجنگم. ب��ا وجود همه اين 
سختي ها متأسفانه اشتباه خودم باعث شد مدال طلا را 
از دس��ت بدهم. البته در جريان اين مسابقات هم دچار 
آسيب ديدگي شدم كه در حال حاضر با وجود بازگشت 
از قزاقستان خيلي اذيت مي كند و خواب را از من گرفته 
است. به هر حال كشتي، ورزشي است كه ركوردي نيست و 
نمي شود روي آن حساب كرد و بسياري از قهرمانان جهان 
و المپيك در مسابقات قهرماني جهان در قزاقستان، همان 
دور اول نتيجه را واگذار كردند. كشتي همين است و هيچ 
حساب و كتابي ندارد و هيچ چيز قطعي در اين رشته وجود 
ندارد و اينطور نيست كه با يك سطح آمادگي بالا بتوانيم 
رنگ مدالمان را پيش بيني كنيم. با تمام اين مسائل در 

رقابت هاي جهاني توانستم مدال برنز را به دست بياورم. 
از عملكردتان انگار راضي نيستيد! 

درباره كشتي هايي كه برنده شدم و بدون اشتباه كشتي 
گرفتم از خودم راضي هستم اما در مسابقه با كشتي گير 
آذربايجاني كه نتيجه را واگذار ك��ردم، خودم نبودم. در 
مسابقه قبل از آن مقابل حريف روسي توانم تحليل رفت 
و سرما هم خورده بودم. مسابقه با كشتي گير روس خيلي 
سنگين بود و 6 دقيقه س��خت را تجربه كردم. در برخي 
مسابقات خودم كش��تي را مديريت و حمله مي كنم اما 
مقابل حريف روسم اگر پا پس مي كش��يدم، كشتي را 
واگذار مي كردم و در پايان هم 2بريك برنده شدم اما واقعاً 
6 دقيقه جنگ بود و باعث شد بدنم خالي شود و از ناحيه 
دنده هم آسيب ديدم. با تمام اينها در كشتي نيمه نهايي با 
رفيق حسين اف آذربايجاني خيلي اميدوار بودم كه راحت 
مي توانم پيروز شوم اما با چند اشتباه و البته زرنگ بازي 
اين كشتي گير متأسفانه بازنده شدم. تمام امتيازهايي كه 
اين كشتي گير از من گرفت، به دليل اشتباهاتي بود كه 
خودم انجام دادم. يك كمر از من گرفت كه خاك شدم 
كه خودم باعث و باني آن بودم. قبل از اين فن انگشت هاي 
دست من را پيچاند و داد زد و من ترسيدم و فكر كردم داور 
الان به من اخطار مي دهد. رو كردم به داور و دست هايم 
را بالا بردم به اين معني كه كاري انجام نداده ام كه اين 

كشتي گير من را غافلگير كرد و كمر را گرفت و فن را 
اجرا كرد. دو امتياز تكي هم دادم كه خودم حريف 
را لبه خط تشك بردم كه با خروج اين كشتي گير 
از تشك امتياز بگيرم اما با توجه به اينكه آسيب 
ديده بودم و سرماخوردگي هم داشتم، نتوانستم 
حتي روي پاهايم بايستم و خودم بيرون تشك 
رفتم و امتياز به حريفم رسيد. البته در ادامه اين 
امتيازات را با يك فن فيتو جبران كردم و 5 بر 4 
جلو افتادم اما در حالي كه 27 ثانيه باقي مانده 
بود كمري از من گرفت و در حين عقب رفتن از 

تشك مغزم ديگر كار نمي كرد و حتي اگر پايم را هم بيرون 
تشك مي گذاشتم يك امتياز مي دادم و باز هم برنده بودم 
اما فن تندر را به او زدم كه تعادل خوبي نداشتم و منجر 

شد به فُل بروم و 4 امتياز بدهم و كشتي را ببازم. 
ام�ا در ادام�ه برگش�تيد و در رده بندي با 
اقتدار ظاهر شديد و حريف اوكرايني تان را 

7برصفر شكست داديد و برنز گرفتيد. 
با توجه به ريكاوري كه پس از نيمه نهايي داشتم، وضعيت 

بدنم برگشت و جان گرفتم. البته كشتي گير اوكرايني در 
حد و اندازه ام نبود و بايد خيلي زودتر اين كشتي گير را در 

همان دقايق اوليه با ضربه فني شكست مي دادم. 
بعد از اتفاقات�ي كه در قزاقس�تان افتاد و 
طلايي نشديد و دوباره برنز گرفتيد، خبر 
خداحافظي تان مطرح ش�د كه گفته ش�د 
آقاي بنا مانع اين كار شده است. در اين باره 
بيشتر توضيح مي دهيد؟ اصلًا چه شد كه 

تصميم به خداحافظي گرفتيد؟
بعد از مس��ابقه با كش��تي گير اوكرايني در رده بندي 
كه م��دال برنز گرفت��م، تصميم داش��تم خداحافظي 
كنم. با خودم گفتم ديگر بايد دنب��ال زندگي ام بروم. 
چهار سال پشت س��ر هم بود كه تا مرحله نيمه نهايي 
رقابت هاي جهاني بالا مي آمدم اما اتفاقاتي رخ مي داد 
كه نمي توانستم با توجه به تواني كه در خود براي كسب 
مدال طلا مي ديدم، طلا بگيرم و هر بار دلايل مختلفي از 
جمله اشتباهاتم، آسيب ديدگي يا مسائل داوري سبب 
مي شد تا دستم به مدال طلا نرسد. اين مسائل سبب 
شد از نظر روحي واقعاً اذيت شوم و با خودم گفتم ديگر 
بس است و الان صاحب يك خانواده پرجمعيت هستم و 
بايد به آنها رسيدگي كنم. سر همين موضوع تصميم به 

خداحافظي گرفتم اما مربيان گفتند كه عجله نكن. 
اشك هايتان روي سكوي مسابقات جهاني 
قزاقستان هم خيلي خبرساز شد، چه شد 

كه با چنين حالتي روي سكو رفتيد؟
گريه من به اين دليل بود كه نفرات��ي بالاتر از من قرار 
گرفته بودند كه پارسال آنها را شكست داده بودم. حتي 
نفر اول امسال را  س��ال گذشته در جهاني مجارستان 
با ضربه فني شكس��ت داده بودم. حسين اف كه نيمه 
نهايي در قزاقس��تان به او باختم را در دوره گذش��ته 
برصفر شكست داده بودم. واقعاً اين نفرات در حد و   5
اندازه اي نبودند كه بالاتر از من قرار بگيرند و گريه ام 
هم به اين خاطر و هم به دليل اينكه با بدشانسي به 

حقم نرسيدم، بود. 
بعد از مس�ابقات جهاني بايد خودتان را 
براي المپي�ك توكيو كه س�ال آينده 
برگزار مي ش�ود، آماده كنيد. مدال 
برنز المپيك ري�و را داريد و قطعاً به 
دنبال خوش رنگ تر كردن اين مدال 
در توكيو خواهيد بود. از برنامه تان 
براي اين مسابقات صحبت مي كنيد. 
در حال حاض��ر فقط مي خواه��م يك ماه 

استراحت كنم و بعد از آن با جديت و مشورت دوستان 
تغيير وزن بدهم و به وزن سابقم برگردم. در مرحله اول 
ابتدا بايد در انتخابي تيم ملي كشتي فرنگي با رقباي 
خوبم كه واقعاً اميدهاي  آينده  تيم ملي هستند، مبارزه 
كنم. در ادامه اگر لايق بودم و دوبنده تيم ملي در توكيو 
به من رسيد، تمام سعي و برنامه ام اين است كه بتوانم 

در المپيك براي بهترين نتيجه روي تشك بروم. 
به عنوان كاپيتان تيم ملي كشتي فرنگي و 
باتجربه ترين ملي پوش ح�ال حاضر اردوي 
فرنگي مي خواهيم بحث را به سمت تيم جوان 
شده فرنگي ببريم كه در جهاني قزاقستان 
شركت كرد و با هدايت محمد بنا با كسب سه 
مدال برنز، در رده چهارم قرار گرفت و نسبت 
به دوره گذشته جهش هشت پله اي را تجربه 
كرد. به نظر مي رسد يك پشتوانه خوب براي 

آينده فرنگي خواهيم داشت. 
ميانگين تيمي كه به مسابقات جهاني قزاقستان رفت 
21 سال بود و امير قاسمي با 32 سال، خودم با 30 سال 
و محمدعلي گرايي با 25 سال، تنها سه نفري بوديم كه 
سنمان بالا بود بقيه بچه ها در ميانگين سني 20 تا 21 
سال بودند. تيم جوان و آينده داري داريم كه در آينده  
حرف براي گفتن زياد دارند. جوانان كش��تي فرنگي 
در اين مس��ابقات هم مي توانستند شگفتي ساز شوند 
و ملي پوشاني مانند آقاي ساروي و طاهري تا مراحل 
بالايي هم پيش آمدن��د اما كم تجربگ��ي و در برخي 
مسابقات داوري مانع ش��د. به عنوان نمونه در مسابقه 
آقاي رامين طاهري با كشتي گير آلماني اتفاقي را شاهد 
بوديم كه در دنيا بي س��ابقه بود و هيچ كشتي نبود كه 
يك - يك به پايان برسد ولي اين كشتي را يك - يك 
تمام كردند و ضعف داوري را نشان داد كه ديدگاه خوبي 
نسبت به ما ايراني ها نداشتند. در كشتي آقاي طاهري، 

به نظر من داور پيروز شد نه كشتي گير آلماني. 
با تمام اين مس�ائل اما تيمي ك�ه محمد بنا به 
جهاني قزاقستان برد نشان داد پتانسيل بالايي 

براي موفقيت هاي بزرگ در آينده دارد. 
قطعاً همين طور است، كشتي گيران خوب و آينده داري 
در حال حاضر در رش��ته فرنگي هستند، ان شاءالله به 
آقاي محمد بنا فرصت داده ش��ود. آماده كردن و  تر و 
خش��ك كردن اين تيم براي بنا جز اينكه او را در يك 
س��ال، 10 س��ال پيرتر كند و  زير بار رواني و استرس 
است، چيز ديگري ندارد و من به عينه اين را در جريان 
تمرينات مي بينم. شما چهره آقاي بنا را از روز اولي كه 

هدايت تيم ملي كشتي فرنگي را برعهده گرفت با امروز 
مقايسه كنيد، متوجه فشار زيادي كه ايشان متحمل 
شده است مي ش��ويد. ما سفيد ش��دن موهايش را در 
كشتي ديديم و مشاهده كرديم  چه شب هايي تا صبح 
بي خوابي كشيد تا برنامه موفقيت تيم ملي را بچيند. 
اميدوارم با توجه به تلاش هايي كه مربياني مانند آقاي 
بنا براي سربلندي كشتي فرنگي ايران انجام مي دهند، 
به آنها فرصت كافي داده شود تا تيمي كه  در حال حاضر 
داريم را براي مسابقات آينده و موفقيت آماده كند. نبايد 
اينطور باشد كه با يك نتيجه، تيم ملي را دست به دست 

بدهيم. اين تغييرات به كشتي فرنگي ضربه مي زند. 
 با وجود موفقيت هاي بزرگي كه كشتي گيران 
كشورمان در مسابقات جهاني و المپيك به 
دست آورده اند و رش�ته اول مدال آور است 
اما به اندازه انتظاراتي كه مسئولان از كشتي 
دارند، كش�تي گيران حمايت نمي ش�وند و 
كم توجهي هاي آزاردهنده اي ديده مي شود. 
چه سخني با مسئولان داريد به خصوص كه 
كمتر از يك سال تا المپيك توكيو باقي مانده 
است و مانند همه المپيك ها همه از كشتي 

انتظار كسب بيشترين مدال را دارند؟ 
قهرمانان زي��ادي در اين رابطه صحب��ت كرده اند اما 
متأس��فانه تغييري صورت نگرفته اس��ت. بحث من و 
ديگران تنها توجه به كشتي نيس��ت، بلكه مسئولان 
بايد از همه رشته ها حمايت كنند و دست قهرمانان را 
بگيرند و پشت ورزشكاران جواني باشند كه مي توانند 
با توانايي هايشان پرچم ايران را در مسابقات جهاني و 
المپيك بالا ببرند. در نهايت هم خود مسئولان هستند 

كه سودش را مي برند. 
قطعاً همين طور است. مسئولان با توجه و كسب 
مدال هاي بيشتر بچه هاي ورزشكار مي توانند 
عكس هاي زيادتري پاي س�كوهاي قهرماني 

بگيرند و آلبوم عكسشان را پرتر كنند! 
بله، همانطور كه اشاره كردم سود اين كار براي مسئولان 
هم است. سود اين كار به خاطر مملكت و مردم هم است 
و اميدوارم اين حمايت ها بيشتر شود تا ورزشكاري كه 
به مسابقات اعزام مي شود بدون دغدغه و با تمام توان 

مسابقه دهد و افتخار كسب كند. 
به دغدغه ها اش�اره كرديد. مي خواس�تيم 
درباره شرايطتان قبل از اعزام به مسابقات 
جهاني صحبت  كنيد، از مصائب و مشكلاتي 

كه هميشه از چشم مسئولان دور مي ماند. 
من الان مستاجر هستم و در دهكده المپيك  زندگي 
مي كنم. اين وضعيت يك ورزش��كار ملي و عنوان دار 
است، اين يك ظلم است.شايد صحبت در اين باره وجهه 
خوبي نداشته باش��د، اما وقتي وضعيت كشتي گيري 
مانند من اينطور باشد، واي به حال ساير ورزشكاراني 
كه تازه مي خواهند وارد وادي ورزش قهرماني شوند. 
مسئولان بايد فكري براي اين شرايط كنند تا ورزشكار 
به فكر تأمين مسكن و شغل مناسب نباشد. بعضي از 
ورزشكاران در شهرهاي خودش��ان به آنها رسيدگي 
مي شود و به آنها امتياز ساخت سالن و مجتمع ورزشي 
مي دهند اما يكي هم مثل س��عيد عبدول��ي را كه نه 
پش��توانه سياس��ي و دولتي دارد تحويل نمي گيرند. 
يك بچه شهرس��تاني هس��تم كه از خيلي از  امكانات 
محروم ب��ودم و با لطف خدا و تلاش��م ب��ه اين مرحله 
رسيدم. به دليل اين بي توجهي ها آنقدر غصه خوردم 
كه توان كشتي گرفتن از من گرفته شد. از ما كه گذشت 
اميدوارم به جوانان برس��ند و آنها را بي انگيزه نكنند و 

هوايشان را داشته باشند. 
اما قهرماناني مانند سعيد عبدولي جايگاه 
ويژه اي بين مردم دارند حتي اگر مسئولان 
بي محلي كنند. در پايان اگر حرفي با مردم 

داريد بفرماييد.
مي خواهم بگويم من به عشق مردم، پرچم كشورمان و 
رهبرمان در مسابقات شركت و تمام تلاشم را  مي كنم 

با بهترين نتيجه و دست پر از تشك خارج شوم.
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الان مستاجر هستم و در دهكده المپيك  
زندگ�ي مي كن�م. اي�ن وضعي�ت يك 
ورزش�كار ملي و عنوان دار است.شايد 
صحبت در اين باره وجهه خوبي نداشته 
باش�د، اما وقتي وضعيت كشتي گيري 
مانند من اينطور باشد، واي به حال ساير 
ورزش�كاراني كه تازه مي خواهند وارد 

وادي ورزش قهرماني شوند

بررسي نتايج كشتي فرنگي در جهاني قزاقستان در گفت وگوي »جوان« با سعيد عبدولي دارنده مدال برنز اين رقابت ها

به عشق مردم و رهبرمان در مسابقات شركت می كنم

غصهبیتوجهیهاتوانکشتیگرفتنراازمامیگیرد تركيب يك تيم كه زير و 
دنيا حيدري

     نگاه
رو مي شود براي بها دادن 
به جوان تر ها و باز كردن 
راه براي پا به س��ن گذاش��ته ها و با تجربه ها كه به جرگه 
پيشكسوتان اضافه شوند. صبوري مي خواهد و زمان كه 

تركيب تازه خودي نشان دهد. 
تيم كشتی فرنگی ايران همان تيم زير و رو شده با تركيبي 
جوان بود كه بايد مي رفت براي قدم گذاش��تن در يك راه 
دش��وار و پر پيچ و خم كه انتهاي آن مي توانست المپيك 
باشد، اما نه حتي المپيك توكيو! كه المپيك 2024. يعني 
مسيري طولانی تر از آنچه تصور مي شود. مسيري طولاني 
كه صبوري فراوان مي خواهد. تصميم سرمربی اما جدي 
بود. شاگردانش را كه با وسواس برگزيد، افق نگاهش بسيار 
دورتر از نورسلطان بود. اگر چه ش��اگردانش در قهرماني 
جهان هم توانستند با هفت پله صعود اندكي از توانايي هاي 
خود را به تصوير بكش��ند و تا يك قدمي ايستادن بر سكو 
هم پيش بروند اما هنوز زمان لازم دارند براي آنكه فولاد 
آبديده شوند جهت نبردهاي مهمي چون المپيك و مصاف 

با ابرقدرت هاي كشتي فرنگي دنيا. 
ريسك بالايي بود. خيلي ها هم بر اين باور بودند كه قهرماني 
جهان فرصت آزمون و خطا نيس��ت و اينج��ا بايد »بنا« با 
تركيبي مطمئن تر برود و محك زدن جوان ترها را بگذارد 
براي مسابقاتي كم اهميت تر، اما هدف آقاي خاص كشتي 
فرنگي مثل هميشه ساخت و ساز اصولي و زيرساختي بود 
كه پا پس نكشيد از تصميمي كه براي ميدان دادن به جوانان 
فرنگي كار گرفته بود. تصميمش بدون شك ريسك بزرگي 
بود. ايجاد تغييرات اساسي در شش وزن كه تنها در وزن 60 
كيلوگرم با نتايج دلچسب و اميدواركننده همراه بود تصميم 
بزرگي بود اگر چه موجب شد فرنگي كاران در قهرماني جهان 
پافراتر از چهارمي نگذارند، اما ثمره اش در آينده ديده خواهد 

شد در المپيك توكيو و حتي بعد از آن. 
صب��وري مي خواه��د و زمان ب��ه جان خريدن ريس��ك 
جوانگرايي، ش��جاعتي مي خواه��د از جنس بن��ا كه در 
نورسطان به خوبي دريافت كه تيمش تنها به واسطه تجربه 
كم بود كه نتوانست به سكوهاي اول تا سوم دست يابد و 
همانطور كه از ارزيابي هاي كادرفني برمي آمد، فرنگي كاران 
ايران مي توانستند به يكي از سكوهاي اول تا سوم دست 
يابند اگر كار را با مس��ابقات عبدولي آغاز مي كردند يا در 
مصاف با حريفان، اندكي خوش شانس تر بودند، اما آنچه 
مسلم است اينكه اين تيم زمان مي خواهد و بايد به آن اين 
فرصت را داد طبق برنامه اي كه برايش ريخته شده است 
گام به گام پيش رود و نمي توان انتظار داشت كه معجزه 
كند و ره صد س��اله را در يك شب بپيمايد!  همان چيزي 
كه سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي ايران نيز قبل از راهي 
كردن شاگردانش به مسابقات جهاني بدان تأكيد كرد. در 
واقع كشتي فرنگي ايران بعد از بازنشسته شدن ستاره هايي 
چون سوريان و هم دوره هاي او، نياز به جاني دوباره دارد 
و تنها ميدان دادن به جوان ترهاس��ت كه مي تواند خوني 
دوباره ب��ه ش��ريان هاي آن تزريق كن��د؛ جواناني كه در 
رقابت هاي قهرماني جهان قزاقستان براي نخستين بار در 
يك رويداد مهم روي تشك رفتند و دريافتند چه مسئوليت 
سنگيني قرار اس��ت در آينده روي شانه هايشان گذاشته 

شود و چه انتظاراتي از آنها وجود دارد. 
نتايج به دست آمده در قزاقستان قابل قبول بود. كسب رتبه 
چهارم كه صعودي چشمگير داشت نسبت به نتيجه دوره 
قبل اتفاق كمي نبود، اما مهم تر از جايگاهي كه شاگردان بنا 
بدان دست يافتند، تصميمي بود كه سرمربي تيم ملي براي 
تركيب كشتي فرنگي ايران گرفت و رنسانسي كه فرصتي 
طلايي بود براي نسل جوان كشتي فرنگي كه پتانسيل خود 
را به چالش بكشند و محك بزنند. با اين وجود اما نمي توان 
تنها به كس��ب تجربه در قهرماني جهان دلخوش كرد و 
انتظار داشت مردان بنا زين پس هر رقابتي را با درو كردن 
مدال ها و عنوان ها از سر بگذرانند. نه فقط چون برنامه بنا 
بلندمدت تر از المپيك توكيو است و براي المپيك 2024 
نوشته شده، بلكه از آن جهت كه كار نيكو كردن از پر كردن 
است و جواناني كه امروز تركيب تيم ملي كشتي فرنگي را 
تشكيل دادند و قهرماني جهان را پشت سر گذاشتند مسير 
دشواري براي مصاف با ابرقدرت هاي جهان پيش رو دارند و 
قبل از رويارويي با قدرت هاي اول دنيا بايد به آمادگي كامل 
برسند و رسيدن به اين آمادگي، زماني طولاني تر از حضور 

در رقابت هاي قهرماني جهان مي خواهد.

جوانگرايي
صبوريميخواهدوزمان

 وزارت میراث فرهنگى، گردشگرى و صنایع دستى در نظر دارد، 
 در فهرست آثارملى 
کشور اقدام نماید، لذا در اجراى قانون راجع به حفظ آثار ملى، بدینوسیله ازمالک یا مالکین محترم دعوت 
مى گردد،حداکثر ظرف مدت یک ماه  ازتاریخ انتشارآگهى با دردست داشتن اسناد و مدارك معتبر به 
اداره کل میراث فرهنگى، گردشگرى و صنایع دستى استان تهران به نشانى تهران خیابان کریم خان، خیابان 

استاد نجات الهى جنوبى، نبش کوچه ارشد مراجعه نمایند. 
بدیهى است درصورت عدم مراجعه در زمان مقرر برابر مقررات اقدام و هیچ گونه اعتراضى از مالک یا 

مالکین پذیرفته نخواهد شد.
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